
Tabor treh učiteljskih društev v Mežici. — Akcija tov. Knafliča po okrajnih 
učiteljskih društvih. 

Sklepi društev: 
UČITELJSKI TABOR V MEŽICI. 
I. Resolucija treh društev: Mežiškega, 

Marenberškega in Slovenjgraškega učitelj* 
skega društva sprejeta na skupnem zboro* 
vanju dne 11. junija 1927 v Mežici: 

Ko manifestirajo naša tri obmejna 
društva za idejostanovskega edinstva. ko 
ugotavljamo dejstvo in se ga veselimo, da 
je misel stanovskega edinstva zmagala 
na celi črti in v celi državi in bodo kmalu 
kljub odkritim in prikritim nasprotnikom 
tudi vsi hrvatski tovariši včlanjeni v našem 
mogočnem Udruženju, se hkrati zavedamo, 
da smo se oprostili spon, ki so nas ovirale 
v razmahu naših sil, se zavedamo moči 
zedinjenega učiteljstva in pričakujemo od 
našega vodstva v Beogradu in našega po* 
verjeništva, ki mu izrekamo svoje zaupa* 
nje, da organizira naše sile na vseh kultur* 
nih področjih k pozitivnemu delu v pro* 
speh šole, stanu, naroda in države. 

II. Učiteljsko društvo za okraj Slovenj* 
gradeč zbrano 11. junija 1927 na svojem 
zborovanju odklanja okrožnico »spravnega 
odbora« tov. Knafliča, ker v smislu orga* 
nizačne discipline ni upravičen samolastno 
pošiljati okrožnice na vsa sreska društva. 
Slovenjgraško okrajno učiteljsko društvo 
je bilo, je in ostane na stališču strogo stro* 
kovne stanovske organizacije brez vsake 
politične primesi in hoče tudi nadalje so* 
delovati pri zgradbi popolnega stanovskega 
edinstva, v kojem smislu po sprejetih 
skupščinskih sklepih deluje ožji sosvet, ka* 
teremu tem potom izrekamo popolno za* 
upanje. 

III. Učiteljsko društvo za Marenberškl 
okraj, zbrano 11. junija 192" na svojem 
zborovanju, je sklenilo sledeče: 

Odklanjamo razne predloge nekompe* 
fentnih »spravnih odborov« kot neumestne 
in kot v nasprotstvu stoječe z načeli pra* 
vilnega postopanja v organizaciji ter izjav* 
ljamo, da tvori deklaracija podlago za na* 
daljno delo v organizaciji in sprejmemo vsa* 
kega, ki hoče delovati*na tej podlagi z od* 
prtimi rokami. 

IV. Učiteljsko društvo za mariborski 
okraj, zbrano dne 6. junija v Rušah, odloč* 
no odklanja predloge spravašev, ker niso 
imeli nobenega pooblastila razpošiljati sa* 
mi take okrožnice na naša društva in ker 
vidimo, da niso prava baza za ustvaritev 
stanovske sloge. Smo odločno za slogo in 
edinstvo našega stanu, a vse to na realni 
in zdravi bazi iskrenega tovarištva, ki ga 
naj pokažejo izstopivši tovariši — kakor 
bivši člani »Slomškove zveze« — s takojš* 
njo likvidacijo »Edinstva« in vstopom v 
UJU, kjer se lahko legalno uveljavljajo. 

Ne le na jeziku, ampak v naših srcih 
nosimo, v našem šolskem in izvenšolskem 
delovanju pa izražamo in udejstvujemo na* 
rodno in državno edinstvo, ne le primorani 
po ustavni zaprisegi, marveč kot pravi ju* 
goslovenski učitelji in domoljubi. Zato 
vedno vsiljevanje tega izraza v naša dru* 
štvena pravila od gotove strani smatramo 
kot sumničenje in dvom glede našega na* 
rodnega in državljanskega zavedanja ter 
take predloge kot neumestne in ne bas to* 
varištvo kazajoče, odločno zavračamo, ker 
smo nacionalni in patriotični v pozitivnem 
pravcu, česar se dobro zavedamo. 

Slej ko prej ostane naša kardinalna za* 
hteva: »popolno stanovsko edinstvo brez 
ozira na izvenstanovsko opredelitev čla* 
nov!« Poverjeništvu, ožjemu sosvetu in na* 
šemu društvenemu predsedništvu pa izra* 
žamo naše popolno zaupanje in jih pozi* 

Naša društvena zborovanja. 

varno, naj našo organizacijo kakor doslej 
tudi odslej vodijo v smislu onih stanovsko* 
političnih smernic, katere jim je dala lanska 
pokrajinska skupščina v Celju. 

Našim društvenim delegatom pa nala* 
gamo, da na letošnji pokrajinski in glavni 
skupščini nastopijo v smislu te resolucije. 

V. UČITELJSKO DRUŠTVO UJU 
ZA ŠMARSKO*ROGAŠKI OKRAJ zbra* 
no na zborovanju 13. junija 1927 v Rogatcu 
odklanja predlog tov. Knafliča dn njegovih 
šestih tovarišev, ker jih ni nihče pooblastil, 
ne poverjeništvo in ne kako društvo, da 
razpošiljajo okrožnice na vsa sreska društva 
UJU. S tem so kršili organizačno disciplino 
in pozivamo svoje delegate na pokrajinski 
skupščini, naj isti proti njim postopajo po 
pravilih in jih izključijo. 

Odklanjamo vsak kompromis in spre* 
jem članov, ki bi ne pripoznali temeljne 
osnove organizacije, t. j . popolnega stanov* 
skega edinstva brez ozira na izvenstanovsko 
opredelitev, ali bi hoteli ta temelj omajati 
in zopet razdvojiti enotno stanovsko orga* 
nizacijo, v katero je sedaj vsakomur mogoč 
pristop. 

Pridružujemo se naziranju srbskega uči* 
teljstva v Izvršnem odboru UJU, ki smatra 
za nepotrebno, da se vnaša izraz narodnega 
edinstva v "pravila in tudi mišljenju hrvat* 
skega učiteljstva^fcaterega predstavniki so 
na konferenci poverjenik&v UJU v Zagreou 
povdarili za nepotrebno, da se vnaša ta iz* 
raz v nova pravila. Nacionalni moment or* 
ganizacije je v aovlfl pravilih dovolj pred* 
viden in ni treba, da bi ga podčrtavali še z 
zahtevo, ki nam jo itak predpisuje službena 
dolžnost. 

Delegacija je na lanski pokrajinski 
skupščini izvolila ožji sosvet za tri leta in 
ga je poverila, da vodi organizacijo na te* 
melju novih smernic. Ožji sosvet je to svojo 
nalogo v polni meri izpolnil in se ravna po 
dani nalogi, ki jo je prejel od pokrajinske 
skupščine. Zato nimamo povoda, da bi iz* 
rekali nezaupanje komurkoli in zahtevali 
od kogarkoli naj odstopa. Najmanj opra* 
vičeno je zahtevati tak odstop na ljubo 
onim, ki so se sami odtegnili skupnemu le* 
galnemu stanovskemu delu in so izstopili iz 
organizacije UJU, ki je v naši državi edina 
predstavnica stanovskega in narodnega 
edinstva učiteljstva. Ožji sosvet je bil iz* 
voljen z zaupanjem večine, na temelju 
točno opredeljenih načel in naj svoj man* 
dat izpolni do poteka funkcijske dobe. 

»Edinstvo« naj se takoj razdruži in jnaj 
njega člani s tem pokažejo, da so stopili na 
pot iskrenega stanovskega tovarištva , do 
vsega učiteljstva brez ozira na izvenstanov* 
sko opredelitev. List »Edinstvo«, ki je fak* 
tično razdvojil učiteljske vrste, naj takoj 
prejenja. člani »Edinstva« naj se rednim 
potom vrnejo v UJU in naj se lojalno in 
legalno uveljavljajo. 

Člani UJU odločno odklanjamo vsako 
misel, da bi prevzeli aktiva, ali kak pri* 
manjkljaj razdraženega Edinstva, kakor to 
omenja tov. Knaflič in njegovi prijatelji v 
nelegalno razposlani okrožnici na naša 
društva. 

Poročila: 
+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA ME* 

STO MARIBOR IN BLIŽNJO OKOLICO 
je priredilo dne 11. maja 1927 svoje običaj* 
no mesečno zborovanje združeno z izletom 
v Rušah. 

Udeležba. Z vlakom ob žžll. uri se je 
odpeljalo v Ruše 68 članic in članov, ki so 
se po prihodu vlaka zbrali v dvorani gostil* 
ne pri Novaku, kjer se je takoj otvorilo 
zborovanje. 



Potek zborovanja. Predsednik A. Skala 
pozdravi zborovalce, posebej še A. Bergan* 
ta, šolskega ukravitelja v Rušah in se mu 
zahvaljuje za podporo, ki jo je nudil dru* 
štvu s tem, da je pripravil in preskrbel vse 
potrebno za zborovanje in ogled tovarne 
dušika, ki ga je društvo imelo na svojem 
programu. V pozdravnem govoru je tudi na* 
glašal pomen zborovanj izven mesta. 

Tov. Bergant se je zahvalil ža pozdrav 
in pozdravil zborovalce v imenu domačega 
učiteljstva. 

Ko predsednik sporoči uspeh nabiralne 
akcije za tov. Moderndorferja, za katerega 
se je nabralo med mariborskim učiteljstvom 
okrog 400 Din, preide na dnevni red. ki ob* 
seda 1. predavanje »Kulturna misija učitelj* 
«tav in 2. predloge. 

Predavanje. Tov. predsednik podaja v 
skrbno sestavljenem referatu globoko za* 
snovane misli o kulturnem poslanstvu uči* 
teljstva. Najprej opisuje nesebično in po* 
žrtvovalno delo naših prednikov*učiteljev, 
ki so v narodu budili narodno zavest in mu 
polagali kulturni temelj, nato pa iznaša ide* 
je, ki naj dandanašnji vodijo učiteljstvo pri 
njegovem kulturnem delu med narodom. 
Zborovalci so ga za lepo in stvarno preda* 
vanje nagradili s priznanjem in pritrjeva* 
njem. Tov. predsednik obljubi, da bo dal 
objaviti predavanje v stanovskem listu. 

Predsednik da predavanje na razgovor. 
Tov. Cvetko izrazi zahvalo za lepo preda* 
vanje in željo, da se čim preje objavi. Tov. 
Hren predlaga odsek, ki naj bi skušal v pre* 
davanju iznešene ideje realizirati. Tov. Alt 
tudi pozdravlja probudo lepih idej, vendar 
se mu ne zdi primerno, da bi se kar takoj 
izvolil odsek. Bolje je, da se počaka in vidi 
kako se bo stvar razvila, ker je tudi mo* 
goče, da se bodo nekateri javili prostovolj* 
no v tak odsek in razvili akcijo. Predsednik 
je tudi mnenja, da se počaka na razvoj 
stvari, ko se bo o zadevi razpravljalo na 
zborovanjih po objavi referata v listu. 

Predlogi. Pri tej točki se oglasi tovariš 
Cvetko s predlogom, naj bi se na enem pri* 
hodnjih zborovanj predavalo o koncentra* 
cijskem pouku. Povod za stavljeni predlog 
mu je dala želja šolskega nadzornika, naj 
bi učiteljstvo skušalo uvesti ta način pouka 
v šolo. O predlogu se razvije debata, v ka* 
tero posežejo tov. predsednik, tov. Toma* 
žičeva in tov. Alt. Ko se zadeva razjasni, 
odpade stavljeni predlog. Ko stavi tov. Ma* 
lenšek predlog, naj člani razmišljajo o pred* 
logih in navodilih za delegate, ki pojdejo 
na pokrajinsko skupščino, zaključi predsed* 
nik zborovanje. Temu sledi skupen obed, 
ki poteče v veselem razpoloženju in petju. 

Po obedu se zborovalci skupno udeleže 
ogleda tvornice za dušik, karbit in železo* 
silicij. Predsednik se je po ogledu najlepše 
zahvalil poslovodji, ki je kazal in tolmačil 
obrat v tvornici. Po ogledu se je razvila ne* 
prisiljena tovariška zabava pri Muleju. Ob 
6. uri pa smo se odpeljali veseli in zado* 
voljni z zborovanjem zunaj mesta domov. 
Od vseh strani se je izrazila želja, naj se 
čim večkrat prirejajo zborovanja drugod in 
ne le v Mariboru. — Anton Skala, Silv. Rode. 

j Celjsko učiteljsko društvo je zboro* 
valo dne 7. maja t. 1. v Petrovčah ob ude* 
ležbi 113 od 153. 

Tov. predsednik pozdravlja članstvo ter 
gosta tov. K u k o v č e v o ter tov. VV u d * 
1 e r j a star. — Omenja nedemokratični na* 
čin volitev v disciplinska sodišča in zadnji 

načrt šolskega zakona, ki je svojim predni* 
kom sledil v pozabljenje. Poročilo o reviziji 
finančnega gospodarstva Poverjenistva je 
članstvo sprejelo s primernimi komentarji. 
0 ciljih »Pedagoške centrale mariborske ob* 
lasti« naj društveni prosvetni odsek prihod* 
njič poroča in stavi predloge. 

Da more učiteljstvo uravnati svoje sta* 
lišče do Učiteljske tiskarne, naj Poverjeni* 
štvo društvu točno poroča o sestavi sedanje 
njene uprave, o njenem finančnem stanju in 
razmerju do članstva UJU. 

Predavala je tov. E l i z a K u k o v č e * 
v a »O učenčevem vprašanju pri pouku v 
smislu doslednega udejstvovanja učnega na* 
cela samodelavnosti«. Očrtala je stremlje* 
nja, ki gredo za tem, da se čimbolj izvaja 
princip učenčeve samodelavnosti pri pouku 
in dokazovala njegovo utemeljenost in vred* 
nost. Podala je več praktičnih primerov, 
kako se v raznih predmetih da uveljavljati 
ta moderni pedagoški princip. Članstvo je 
bilo vrli tov. predavateljici za njen globoko 
in obširno zasnovani ter koristni referat 
zelo hvaležno. 

Delegatom za pokrajinsko skupščino so 
bili izbrani poleg tov. predsednika: 1. Rajko 
Vrečer, 2. Janko Pogačnik, 3. Franjo Roš, 
4. Franjo Razpotnik; namestnikom: 1. Mi* 
lena Zagarjeva, 2. Robert Senica, 3. Peter 
Jankovič, 4. Mira Jankovičeva. Delegatom 
za državno skupščino: 1. Blaž Jurko, 2. Jan* 
ko Pogačnik, 3. Nande Vidmar. 

Pri slučajnostih se je obravnavala zade* 
va zdravniških preiskav obolelega učitelj« 
stva, od katerega se zahteva plačilo taks, če* 
prav je oblast sama pozvala obolelega k 
zdravniški preiskavi. Tu se je konstatiralo, 
da po uradniškem zakonu plačuje uradnik 
takso sam le ob negativnem izidu preiskave. 
Poverjeništvo naj to vprašanje razčisti. 

Tov. nadzornik R. P e s t e v š e k je po* 
dal nekaj pojasnil k uradnemu poslovanju 
šolskih upraviteljev. 

Junija se bo vršil društveni občni zbor, 
dotlej pa se izvedejo tajne in svobodne vo* 
litve novega odbora z listki. 

Družabna zabava je zaključila lepi maj* 
niški dan v prijaznih Petrovčah. R. 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA LAŠKI 
OKRAJ je zborovalo v nedeljo 22. maja na deški 
šoli v TrbovljahVode. Od 104 članov je bilo na
vzočih 65. 

Po pozdravu predsednika so se prečitali in 
obravnavali dopisi. — V zadevi podpore tovarišu 
Moderndorferju se sklene, da ga podpiramo še 
nadalje, dokler se zadeva ne razčisti in dobi zo
pet vsakdanji kruh. Vsak član plača mesečno 
1 Din. Že iz blagajne odposlani znesek se na
knadno odobri. 

Naše društvo je pristopilo k pevskemu zbo
ru slov. učiteljstva kot ustanovnik. Kot podporni 
člani naj pristopijo člani sami. 

Tov. Kislingerju se poveri sestava predlo
gov za pokrajinsko skupščino v Kranju. 

Dopis spravnega odbora se prebere in na
pravi sklep, ki je bil objavljen v oUčit. Tov.« 

Tov. Lebar kot računski pregledovalec po
jasni, kako je nastal pomotoma v blagajniški 
knjigi primanjkljaj in se zahvali tov. Bučarju. 

Delegatom za pokrajinsko skupščino se izvo
lijo tov: Kislinger, Pleskovič in Beg. Namest
nikom tov. Lebar in Ramovševa. 

Na glavni skupščini nas zastopa tov. pred
sednik Rob. Plavšak. Njegov namestnik je tov. 
Rud. Pleskovič. 

Predsednik poda pojasnilo o občnem zboru 
Učit. tiskarne in vabi članezadružnike k pristopu. 

Na predlog tov. Kislingerja si društvo iz
voli zastopnika za ocenjevalno komisijo. 

Tov. Pleskovič stavi resolucijo o selitvenih 
stroških. UJU naj se na pristojnem mestu odloč

no zavzame, da se izplačajo zaostanki. V nega
tivnem slučaju vlože prizadeti tožbo. Za dtu
štvo državnih nameščencev se dovoli 50 Din iz 
društvene blagajne. 

Društvo je priredilo v tekočem mesecu dva 
tridnevna rokotvorna tečaja v Trbovljah in Zida
nem mostu pod vodstvom ravnatelja Al. Novaka, 
ki sta prav dobro uspela. Stroške so poravnali 
deloma udeleženci sami, deloma krajni šolski 
sveti: Trbovlje, Zidani most. Laško, Loka in 
Hrastnik. 

Popoldne se je vršil izvrstno obiskan in uspel 
koncert učit. pevskega društva pod vodstvom 
prof. Grobminga, katerega smo se polnoštevilno 
udeležili. 


